
»آرمانملی«ازتحولاتسوریهگزارشمیدهد

تحرکدوبارهتکفیریهایتحریرالشام
حمایتقاطعازسوریهدربرابرتکفیریها

آرمانملی-احساناسقایی:چند روزی است که بقایای 
تروریست ها در سوریه که طی سال های گذشته و بعد از سقوط 
داعش در سوریه در شهر ادلب جمع شده و بعضاً مورد حمایت 
آمریکا و برخی از کشورهای همسایه سوریه هستند، سلاح به دست 
کم و در نهایت به سوی حلب  گرفته و در ابتدا در کل ادلب حا
رهسپار شدند. منابع خبری در ابتدا از سقوط برخی روستاهای 
حلب خبر دادند و در نهایت مشخص شد که گروه تحریر الشام که 
بقایای جبهه النصره هستند و البته در گذشته خود را زیرمجموعه 
کنون مدعی هستند خط و ربطی با  القاعده معرفی کرده بودند و ا
القاعده ندارند، در ساعاتی از روزهای گذشته به برخی حاشیه های 
حلب نفوذ کرده بودند. به نظر می رسد بازی جدیدی در منطقه 
شروع شده و این بار نیز هدف ساقط کردن حکومت مرکزی سوریه 
است. احتمالا آنان که تحریرالشام را وسیله قرار داده اند دو هدف 
گر توانستند او را سرنگون کنند و  علیه اسد در نظر دارند اول اینکه ا
چنانچه به این هدف خود نرسیدند او را مجاب کنند که از حمایت 
از حزب ا... در لبنان دست بردارد. چرا که اسد یکی از حامیان مهم 
گر حزب ا... در پس حوادث مختلف و فشارهای  حزب ا... بوده و ا
سنگین در ماه های گذشته، شکست نخورد و از صحنه قدرت 

عقب ننشست، علت آن حمایت های ایران و سوریه بوده است. 
بازگشتتروریستها

بازگشت شورشیان به عرصه عملیات نظامی دلایل مختلفی 
دارد. یکی از این دلایل عدم توانایی قدرت مرکزی در سوریه 
بوده است. خرابی ها و آوارگی مردم سوریه آنقدر وسیع بوده 
که بعد از حمله داعش و جبهه النصره دولت مرکزی در سوریه 
نتوانست چنان که باید اقدام به بازسازی خرابی ها کند. از نظر 
سیاسی هم باید یادآوری کرد که دولت مرکزی سوریه همچنان 
نیازمند حمایت های ایران و روسیه بوده و هست و از این نظر 
ارتش ضربه خورده سوریه بدون کمک های مستشاری ایران و 
کمک های لجستیکی روسیه نمی توانست در برابر تروریست ها 
مقاومت کرده و ابتکار عمل را به دست داشته باشد. ضمن اینکه 
کنون  کسازی نشد و ا در این سال ها ادلب از حضور تروریست ها پا
همان تروریست های لانه کرده در مناطق دورافتاده ادلب، با کمک 

برخی کشورهای همسایه، توانسته اند به عرصه بازگردند. 
 روسیهوگرفتاریدراوکراین

یکی دیگر از دلایل اینکه تروریست ها توانسته اند به راحتی در 
ادلب و حلب جولان دهند وابستگی ارتش سوریه به سلاح های 
روسیه است. این روزها که روس ها در جبهه اوکراین درگیر هستند 
و تمرکز خود را بر روی کی یف قرار داده اند، به همان میزان از 
توجه به جبهه سوریه دور شده اند و این شرایط فرصت خوبی را 
برای جولان تروریست ها در سوریه فراهم آورده است. در حالی 
کسیوس به  که انگشت اتهام به سوی آمریکا نشانه رفته، نشریه ا
نقل از یک مقام آمریکایی مدعی شد که دولت بایدن از حمله 
گروه های تروریستی به حلب غافلگیر شده و آمریکا در این حمله 
نقش نداشته است. با این حال کسی نمی تواند منکر نزدیکی 
استراتژیک آمریکا و رژیم صهیونیستی باشد. نکته این است که در 
اوج حمله تکفیری ها، رژیم صهیونیستی اعلام کرد که زیرساخت ها 
و جاده های ارتباطی را در مرز بین سوریه و لبنان هدف قرار داده 
و مدعی شد که به حزب ا... از این مسیرها برای انتقال سلاح 
استفاده می کرد. معنای دیگر این حرف این است که در همراهی با 
گروه های تکفیری سعی رژیم صهیونیستی این است که از رسیدن 
نیروهای کمکی به مدافعان سوری جلوگیری کند. از سوی دیگر 
برخی از رسانه ها از نقش یک همسایه خاص سوریه در ادلب خبر 
می دهند و گویا این همسایه سوریه که در ماجراهای چند سال 
گذشته این کشور هم سهم داشته و به دنبال نفوذ در سوریه است 
کنون نیز اقداماتی انجام داده است. البته مقامات این کشور  هم ا
به صراحت اعلام کرده اند که به تمامیت ارضی سوریه احترام 
می گذارند اما واقعیت آن است که حجم بالای آوارگان سوری در 
این کشور و برخی دغدغه های امنیتی ذهن ها را به این سو می برد 
که احتمالا این همسایه در حوادث اخیر در سوریه در حال نقش 

بازی کردن است. 
 موضعایرانوعراق

 با جولان تحریرالشام در استان ادلب، عراق که در گذشته 
درگیر نیروهای داعش بوده، نظامیان خود را به مرز سوریه و 
ک عراق  عراق فرستاده تا تروریست ها بار دیگر هوس ورود به خا
را در سر نپرورانند. ایران نیز اعلام کرده است که همچون گذشته 
در کنار دولت و ملت سوریه قرار خواهد گرفت. ضمن اینکه به 
نظر می رسد ایران توجه ویژه ای به حوادث سوریه دارد چرا که 
می داند نتانیاهوی زخم خورده از لبنان چه نقشه ای برای یکی از 
بازوان اصلی جبهه مقاومت دارد. تهران بیش از اینکه رد پای یکی 
از کشورهای منطقه را در حوادث حلب در نظر بگیرد از دریچه 
دشمنی نتانیاهو با اسد به موضوع و حوادث تروریستی در حلب 
می نگرد. اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری 
کنش به تحولات اخیر در سوریه، ضمن هشدار  اسلامی ایران در وا
گروه های تروریستی- تکفیری  نسبت به فعال شدن مجدد 
در سوریه، خواستار اقدام قاطع و هماهنگ برای جلوگیری از 
گسترش بلیه تروریسم در منطقه شد. وی با تبریک و تسلیت 
شهادت مستشار ارشد نظامی کشورمان، سردار کیومرث )هاشم( 
پورهاشمی، در مصاف با گروه های تروریستی در حومه حلب، بر 
ادامه حمایت جمهوری اسلامی ایران از دولت و ملت سوریه برای 
مقابله قاطع با گروه های تروریستی و بازگرداندن امنیت و ثبات به 

کید کرد.  این کشور تا
 گفتوگویتلفنیعراقچیولاوروفدرموردسوریه

کمیت ملی و    طرفین در این گفت وگو ضمن حمایت قاطع از حا
تمامیت سرزمینی سوریه و پشتیبانی از دولت و ارتش این کشور در 
مقابله با گروه های تروریستی، پیگیری موضوع در چارچوب روند 
آستانه و لزوم هماهنگی بین جمهوری اسلامی ایران، روسیه و 
ترکیه به عنوان سه کشور ضامن این روند را حائز ضروری دانستند. 
عراقچی با یادآوری مسئولیت جامعه جهانی در مقابله با پدیده 
ک سوریه  شوم تروریسم، تحرکات اخیر گروه های تروریستی در خا
ح رژیم صهیونیستی و آمریکا برای ناامن سازی  را بخشی از طر
منطقه غرب آسیا دانست و بر ضرورت هوشیاری و هماهنگی هر 
چه بیشتر ایران، روسیه و کشورهای منطقه، به ویژه همسایگان 
ک و مقابله با اقدامات  سوریه برای خنثی سازی این توطئه خطرنا
کید کرد. وزیر امور خارجه روسیه  تروریست ها در سوریه و منطقه تا
نیز ضمن بیان ارزیابی خود از تحولات اخیر در سوریه، هماهنگی 
همه طرف ها برای مقابله با تروریسم و نیز استمرار رایزنی های 

نزدیک بین دو کشور را ضروری دانست. 

 آرمانملی-حمیدشجاعی:مواضع محمدباقر قالیباف، 
رئیس مجلس در قبال دولت پزشکیان برای بسیاری محل 
ابهام و سوال است. اینکه چرا تا دیروز و در ابتدای تشکیل 
دولت پزشکیان به عنوان یار و همراه در کنار دولت قرار داشت 
و ترجمان وفاق ملی در میان بهارستان نشینان بود و در 
کنون موضع دیگری در  مقابل تندروها ایستادگی می کرد، اما ا
پیش گرفته و همراه تندروهای مجلس منویات آنها را دنبال 
که قالیباف نتوانسته مواضع  می کند. واقعیت این است 
یکسان و شفافی را در موضوعات مختلف از خود بروز بدهد و 
همواره مواضعی کج دار و مریز یا به قول معروف یکی به نعل و 
یکی به میخ اتخاذ کرده تا به عبارتی بتواند همه جریانات را با 
خود همراه داشته باشد. بخشی از این مواضع متغیر قالیباف 
را از ابتدای روی کارآمدن دولت تا کنون به وضوح می توان 
مشاهده کرد. همراهی با دولت در ماجرای رای اعتماد کامل 
به کابینه، مقاومت در برابر قرائت گزارش کمیسیون امنیت 
ملی درباره موضوع استنکاف پزشکیان از اجرای قانون و 
انتصاب ظریف در دولت، رای منفی به درخواست یک فوریت 
بررسی شدن لایحه دولت برای اصلاح قانون، تایید نظر مهدی 
فضائلی عضو دفتر حفظ و نشر آثار رهبر انقلاب مبنی بر نظر 
رهبری برای اصلاح قانون مذکور بحث تابعیت قهری و در 
نهایت دوبار موضع گیری صریح مبنی بر »غیرقانونی خواندن 
حضور ظریف در دولت« بخشی از مواضع متغیر قالیباف طی 
گر نگاه کنیم طی  چند ماه گذشته است. اما به طور کلی ا
سال های اخیر حد فاصل دو دهه گذشته قالیباف نشان 
داده که با توجه به شرایط سیاسی جامعه تغییر جهت داده 
است. چه زمانی که در سال 84 با عینک خلبانی در قامت یک 
تکنوکرات وارد انتخابات شد چه سال  92 که در قالب گفتمان 
انقلابی حاضر شد، چه در سال 96 که با گفتمان نواصولگرایی 
وارد انتخابات شد و در انتخابات اخیر نیز تحت عنوان جریان 
انقلاب در انتخابات حضور یافت و در همه مقاطع نیز اقبالی 
از سوی مردم نیافت. لذا آقای رئیس هنوز نتوانسته به عنوان 
یک سیاستمدار برجسته مواضع ثابتی در حوزه مسائل 
مختلف از خود نشان دهد و همین نکته است که موجبات 
انتقادات بسیار را نسبت به وی و کنش گری سیاسی اش فراهم 
آورده است. هر چند که طیف حامبان قالیباف این انتقادات 
کنش نشان  را تاب نیاوردند و زودتر از رئیس به انتقادات وا
دادند. چنانکه: محمد سعید احدیان، دستیار سیاسی و 
رسانه ای قالیباف در شبکه ایکس نوشت: »وفاقی که ما تا 
امروز از آقای دکتر پزشکیان و دولت ایشان فهمیدیم اجماع 
بر سر حل مشکلات مردم است که بارها در نشست خبری دکتر 
کید شد و مصادیق اش روشن شد. اما دفاع  قالیباف نیز بر آن تأ
رئیس قوه قانونگذاری از قانون، توسط اصلاح طلبان رادیکال 

عبور از وفاق تعریف شد، خوشحالم که در موضوع بدیهی 
، فاصله نگاه عقلانیت انقلابی با  مسئولیت غیرقانونی یک نفر

این طیف اصلاح طلبان مشخص شد.«
مواضعمعنادار تغییر

 روز گذشته بود که محمدباقر قالیباف در دیدار معاونان 
کید  امور مجلس نهادها، دستگاه های دولتی و سایر قوا ا با تأ
بر ضرورت توجه به اصل تفکیک قوا و عدم دخالت دستگاه ها 
در امور یکدیگر گفت: »من به عنوان رئیس مجلس نه در 
دولت سیزدهم و نه در دولت چهاردهم هیچ دخالتی در عزل 
و نصب ها نکرده ام و فردی را برای تصدی استانداری یا وزارت 
گر  معرفی نکرده ام و صرفا در صورت درخواست رئیس جمهور ا
مورد مشورت قرار گرفته باشم، در خصوص افراد معرفی شده 
گر بنا را بر گفته رئیس مجلس بگذاریم که  مشورت داده ام«. ا
ح می شود که چطور  در مقام مشاوره بوده این پرسش مطر
ممکن است در حوزه مسائل مختلفی که دولت با آنها سر و کار 
دارد و تبعا موضع ثابتی هم دارد قالیباف در مقاطع مختلف 
مشاوره های متفاوتی بدهد یا مواضغ متفاوتی اتخاذ کند؟ 
محمدجواد ظریف از همان ابتدا به عنوان معاون راهبردی 
رئیس جمهور مشخص شد اما چطور می شود که قالیباف 
در همین موضوع با تندروها همراهی نمی کند و اجازه قرائت 
گزارش کمیسیون امنیت ملی را نمی دهد، اما چند مدت بعد 
نه تنها با این امر موافقت می کند بلکه خودش هم به طور 
گانه ای حضور ظریف در دولت را غیرقانونی می خواند.  جدا

لذا اینکه پزشکیان و دولتش تا چه میزان در انتصابات خود 
نیازمند مشورت قالیباف در مقام رئیس مجلس هستند در 
جای خود محل تامل است. اما اینکه بخواهیم از تغییر مواضع 
قالیباف نیز به همین سادگی و بدون تحلیل بگذریم چندان 
درست نیست. چرا که به عقیده برخی وفاق ملی پزشکیان 
گر برای هیچکسی آورده ای نداشت برای قالیباف در جایگاه  ا
رئیس مجلس دستاوردهایی داشته و این تغییر موضع نیز 
بیانگر آن است که احتمالا اتفاقات و تغییرات درون دولتی 
چندان مورد رضایت آقای رئیس نبوده که تغییر موضع داده 
و از موضع همراه دولت به موضع مخالف دولت رسیده است. 
چه اینکه در تمامی مسائلی که محل تلاقی و هماهنگی دولت 
و مجلس بوده مثل قانون حجاب، انتصاب ظریف و... مواضع 
متفاوتی اتخاذ می کند. در نتیحه اینکه بخواهیم بپذیریم که 
نوع مواجهه و تعامل قالیباف با رئیس جمهور و دولت صرفا 
در جایگاه مشورتی ساده بوده شاید چندان دقیق، درست 
و جامعه پذیر نباشد. لذا آقای رئیس نیز بهتر است به طور 

شفاف از تغییر موضع خود نسبت به دولت بگوید. 
ناترازیسیاسی

 یک فعال سیاسی اصولگرا در خصوص اظهارات اخیر رئیس 
مجلس درباره عدم دخالت در انتصابات دولت و مشورت 
اظهار داشت: اینکه آقای قالیباف گفته مورد مشورت دولت 
بوده معنای دیگر مشاوره سهم خواهی است و اینکه قبول 
می کند به دولت مشاوره داده یعنی قبول کرده که سهم خودم 
گر نه دولت  را گرفتم. محمد مهاجری به »آرمان ملی« گفت: ا
مگر از وی مشاوره می خواست؟ آقای قالیباف رئیس قوه 
مقننه است و حق دخالت در قوه مجریه ندارد که بخواهد 
مشاوره بدهد. بنابراین رئیس مجلس سهم خود را گرفته و 
وزیر ورزش و برخی دیگر از وزرا سهم او است. وی ادامه داد: 
همین اخیرا وقتی یکی از مسئولان صندوق های بازنشستگی 
برکنار شد آقای قالیباف علیه دولت و آقای ظریف حرف زد و 
اینکه لایحه حجاب را اعلام کرد و اینکه آقای ظریف باید کنار 
برود. این فعال رسانه ای اصولگرا بیان کرد: کاملا مشخص 
است که رئیس مجلس در یک فضای احساسی این مسائل 
کنش نشان  را بیان کرده است. البته آقای پزشکیان دنبال وا
دادن به این چیزها نیست. اما آقای قالیباف در دولت گذشته 
هم انتظاراتی داشت اما پایداریچی ها اجازه ندادند. در دولت 
که  آقای روحانی هم مسائلی از این دست وجود داشته 
انتظارات برآورده نشد. اینطور به نظر می رسد که آقای قالیباف 
در تلاش بود از زاویه وفاق به انتظاراتش جامه عمل بپوشاند 
و از این رو با رفتارهای خاص خود اعمال فشار می کند. 
من در توئیتی هم که زدم گفتم که رفتارهایی از این دست 

نشان دهنده ناترازی سیاسی است«.
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قالیباف چرایی تغییر مواضع در قبال دولت را شفاف بگوید
محمدمهاجریدرگفتوگوبا»آرمانملی«:مشورتبهدولتنامدیگرسهمخواهیاست

   آرمانملی-مطهرهشفیعی:حجاب مقوله فرهنگی 
است و استفاده از آن به عنوان ابزار سیاسی برای تحت فشار 
قراردادن رقیب از سوی هیچ فرد مصلحی پذیرفته نیست، 
اما گویی برخی در این روزها از این مقوله برای فشار به دولت 
پزشکیان استفاده می کنند. در این میان عقلا و میانه روها 
نسبت به سوءاستفاده از سیاسی کردن موضوع حجاب 
و جلوگبری از ایجاد دوقطبی در جامعه هشدار می دهند. 
کنون مشاور مقام  علی لاریجانی رئیس سابق مجلس که ا
معظم رهبری است، با اقدام دلواپسان در حوزه حجاب 
مخالف است. علی لاریجانی، در خصوص قانون حجاب 
در کشور گفت: »اصل رعایت حجاب که یک وظیفه دینی 
است. باید قبول کنیم که حجاب نفعی برای جامعه دارد، 
به خانم ها وزانت می دهد و شرایط جامعه را از نظر روابط 
معقول می کند. اما باید در این خصوص جامعه را قانع 
کرد.« لاریجانی اظهارکرد: »حرفی ابن سینا در مورد حکومت 
دارد، من قائلم که وی جز بهترین فیلسوفانی است. در 
حوزه سیاست هم نظریه دارد. یکی از نکاتی که می گوید این 
است که وقتی شما قانونی می گذارید، اولا قانونگذاران تان 
باید کسانی باشند که سنت ها و فرهنگ جامعه را خوب 
بشناسند. چون قانونی که از سنت ها نشات گرفته نشود به 
هیچ دردی نمی خورد، یعنی نفاذ در جامعه پیدا نمی کند.« 
وی افزود: قانونی که بستر جامعه بپذیرد باید تصویب شود. 
این یک نکته ای است. لذا ایشان می گوید که خطبا باید 
بیایند که سنت ها را بشناسند. نکته دوم این است که شما 
وقتی قانون می نویسید باید قدرت قانع کردن مردم جامعه 
گر شما قانونی نوشتید که نتوانستید  را داشته باشید. یعنی ا
جامعه را قانع کنید، فقط روی کاغذ قانون است. الان در 
جامعه ما بعضی افراد قانع نشدند. باید تلاش کنیم که قانع 
شوند. یعنی یک مساله شرعی وجود دارد که به نفع کشور هم 
است، اما یک کمی زحمت هم دارد که جامعه را قانع کنید. 
شما بدون زحمت می خواهید قانون را اجرا کنید؟ این غلط 
است. مثل این است که همه مسائل خود با دولت های دیگر 
را از طریق میدان بخواهید حل کنید و دیپلماسی را قبول 
نکنید. هر دوی اینها لازم است. مشاور رهبر انقلاب تصریح 
کنید.  قانع  را  باید جامعه  اینطور است.  اینجا هم  کرد: 
قانع کردن زحمت دارد، حرف زدن دارد، فکرکردن دارد، 
توجیه عقلانی می خواهد. همراهش باید ضوابطی گذاشت 
که مردم آرام آرام آن را بپذیرند. لذا من فکر می کنم مساله 
حجاب بیش از آنکه نیاز به قانون داشته باشد احتیاج به 
قانع کردن داریم. یعنی از رسانه ها باید استفاده کرد و به مردم 

توضیح داد. یعنی راه حل فرهنگی دارد. 

چراییاهمیتمواضعلاریجانی
 اهمیت دیدگاه لاریجانی زمانی مشخص می شود که به 
آنچه در روزهای اخیر میان دولت و مجلس گذشت؛ توجه 
شود. 5 آذر معاون حقوقی ریاست جمهوری گفت: قانون 
عفاف و حجاب با وجود اینکه نگاشته شده است اما در حالت 
گر نگاه حقوقی  تعلیق قرار گرفته است، تصور من این است که ا
به این پدیده داشتیم با مشکل توقف و عوارض آن مواجه 
نبودیم. حجت الاسلام مجید انصاری تصریح کرد: »معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری در بهبود سطح حکمرانی مطلوب 
تمام تلاش خود را به کار می گیرد و پذیرای پیشنهادات 
کارشناسان است.« چند ساعت بعد از اظهارات انصاری بود 
که رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی از ابلاغ 
قانون عفاف و حجاب در شانزدهم آذرماه خبر داد. مرتضی 
آقاتهرانی بیان داشت: »مجلس با هماهنگی انجام شده 
میان دستگاه های مختلف و بنا بر شرایطی، تا تاریخ ۱5 آذرماه 
برای ابلاغ قانون عفاف و حجاب دست نگه داشت و بناست 
شانزدهم آذر رئیس مجلس این قانون را ابلاغ کند.« یک 
روز بعد هم احمد راستینه، سخنگوی کمیسیون فرهنگی 
مجلس عنوان کرد: در اخبار موضوعی را دیدم که معاون 
حقوقی رئیس جمهوری اظهارکرده که »قانون حمایت از 
خانواده از طریق ترویج فرهنگ حجاب در حالت تعلیق 
قرار گرفته است«؛ باید در ابتدا بگویم که امروز درباره لایحه 
دولت صحبت نمی کنیم بلکه درباره قانون صحبت می کنیم 
و شاید یکی از غیر حقوقی ترین صحبت هایی که شنیده ایم، 
این است که معاون حقوقی رئیس جمهوری درباره موضوعی 
کید  صحبت کند که اساسا در اختیارات دولت نیست. وی با تا
بر اینکه نسخ، اصلاح و تعلیق قانون فقط در اختیار قانون گذار 
است و خود قانون گذار باید در این زمینه تصمیم بگیرد، 
افزود: بعد از اینکه لایحه دولت به مجلس آمد، با تصویت 
مجلس و تأیید شورای نگهبان، لایحه به قانون تبدیل شد 
و اساسا نسخ آن در صلاحیت هیچ کسی مگر خود قانون گذار 
که معاون حقوقی رئیس جمهوری  نیست. طبیعی است 
کلمات حقوقی خود  باید مراقب به کارگیری و استخدام 
کلمات غیرحقوقی هستند و به  از  که بسیاری  باشد چرا

استقلال قوا خدشه وارد می کند و به صلاح نیست. 
قالیبافتغییرموضعداد

7 آذر باقر قالیباف به عرصه آمد و گفت: مصوبه حجاب 
و عفاف را 2۳ آذرماه ابلاغ خواهیم کرد، چون قانون است. 
سالگرد  به دلیل  امنیتی  ملاحظات  یکسری  افزود:  وی 
۱4۰۱ رعایت شد. رئیس مجلس اظهار داشت: در زمانی که 
بحث قانون حجاب را دنبال می کردیم، برخی می گفتند 
قانون نداریم؛ اما حجاب قانون داشت. این قانونی که الان 

بحث است و حتما ابلاغ خواهد شد، لایحه است؛ یعنی قوه 
قضائیه تنظیم کرده به دولت داده و دولت هم به مجلس 
داده است. قوه با 9 ماده به دولت داده بود که بیشتر بحث 
جرم انگاری بوده است. دولت هم آن را ۱۳- ۱4 ماده کرد. 
اما وقتی به مجلس آمد، به این جمع بندی رسیدیم که 
باید ابعاد مختلف آن دیده شود. یعنی حجاب هم بعد 
شرعی و دینی دارد؛ هم سیاسی، فرهنگی، حقوقی، فلسفی 
و هویتی. موضوع اجتماعی پیچیده ای است. پس غیر از 
سلبی باید ایجابی هم نگاه کرد. قالیباف تصریح کرد: در 
حادثه سال ۱4۰۱ مجلس گزارشی تهیه کرد و مجلس گفت که 
۳2 دستگاه مسئول بودند تا ابعاد حجاب را پوشش دهند؛ 
جز نیروی انتظامی که ماموریت خود را دنبال کرده که در 
جایی زحمت کشیده و در جایی با مشکلاتی همراه بوده که 
در همه جهان اتفاق می افتد، رسما گفتیم از ۳2 دستگاه 
۳۱ دستگاه وظایف خود را انجام نمی دهند و آنها را مکلف 
کردیم وظایف خود را انجام دهند. وی اضافه کرد: مثلا سعی 
کردیم هرگونه درگیری و اقدام مستقیم در قانون را جلوگیری 
کنیم. در قانون، گشت ارشاد نیست. ضمانت اجرایی قانون 
را مشخص کردیم. گفتیم کشف حجاب، بدحجابی و برهنگی 
و باید دستورالعمل آن را بنویسند. بخش هایی از تجهیزات 
آماده شده است. قالیباف تصریح کرد: در حوزه جرم انگاری 
کشف حجابی انجام شود، به صورت پیامکی مطلع  هم 
می کنند و جریمه آن دریافت نمی شود. در دفعه دوم، 
جریمه ها دریافت خواهد شد. زندان و این مباحث در قانون 

وجود ندارد. 
موضعپزشکیانچیست؟

 پزشکیان اما بر خلاف قالیباف و نمایندگان مجلس 
حوزه  در  چالش زا  اقدامات  و  تنش  ایجاد  به  اعتقادی 
حجاب ندارد بلکه می گوید: »قطعا با زور نخواهیم توانست 
حجاب را بر سر زنان بپوشانیم مگر آنکه رفتار تربیتی خود را 
اصلاح کنیم. به همین سادگی هم نیست و نمی شود.« یا 
در میانه آبانماه رئیس جمهور در دیدار جمعی از اساتید و 
صاحبنظران جامعه شناسی با اشاره به نگاه های متفاوت 
به موضوع حجاب و انتقاد های برخی حاضران نسبت به 
کم در این زمینه اظهارداشت: »در زمینه  سیاست های حا
حجاب سوی دیگر ماجرا را هم در نظر داشته باشید که 
گر فرهنگ  توسعه مستلزم احترام به فرهنگ جامعه است، ا
جامعه را مسخره کنیم دیگر امکان تغییر و تفاهم وجود 
کسی که روشنفکر است و حرف از تغییر  نخواهد داشت. 
گر به فرهنگ دیگری احترام نگذارد دعوا و جنگی  می زند، ا
پیش می آید که نباید اتفاق بیفتد؛ به هر حال باید فرهنگ 

جامعه را پاس بداریم.«

قانونحجابماندهدرپیجوخمسیاستورزی

 نگاه فرهنگی لاریجانی به حجاب
گرقانونینوشتیدکهجامعهقانعنشدفقطرویکاغذ،قانوناست ا

حذفخاتمیوحسینیبوشهری؟

کمرنگشدندونقش
آیتا...غروی:ازابتداقصدیبرایشرکت

درانتخاباتنداشتند
 چند روز پیش بود که خبری درباره اعضای 
نهمین دوره شورای عالی حوزه های علمیه 
منتشر شد و به موجب آن آیات جواد مروی، 
کی، محمود رجبی، محمدمهدی  محسن ارا
شب زنده دار، علیرضا اعرافی، محمود عبداللهی و 
سیدمحمد غروی، به عنوان اعضای نهمین دوره 
شورای عالی حوزه های علمیه انتخاب شدند 
تا به مدت چهار سال سیاستگذاری کلان در 
عالی ترین نهاد حوزوی را بر عهده داشته باشند. 
اما آنچه در این انتخابات جلب توجه می کرد، 
تغییر اعضا نسبت به هشتمین دوره این شورا 
بود، چه آنکه در دوره هشتم سیداحمد خاتمی و 
سیدهاشم حسینی بوشهری نیز حضور داشتند 
اما در دوره اخیر سیدمحمد غروی و محمود 
عبداللهی جایگزین شده بودند. این تغییرات با 
کنش هایی روبه رو شد، خاصه  گمانه زنی ها و وا
ج از کشور  آنکه برخی رسانه های داخلی و خار
کاوی دلایل حذف سیداحمد خاتمی  به وا
پرداختند و تئوری هایی را نیز مطرح کرده بودند.

احمدخاتمی
 حذف سیداحمد خاتمی از ترکیب شورای 
عالی حوزه های علمیه به خودی خود قابل 
گر در ماه های اخیر شاهد روند  اعتنا نبود ا
کم فروغ شدن این چهره سیاسی نبودیم. عدم 
حضور وی در هیات رئیسه خبرگان بعد از سقوط 
درحالی که  رئیسی،  سیدابراهیم  هلی کوپتر 
۱2 سال منشی آن بود، مساله مهمی بود که 
حالا بیش از قبل معنادار جلوه می کند. نکته 
دیگر اینکه مدت هاست شاهد نطق های تند و 
جنجالی سیداحمد خاتمی نیستیم. هفته قبل 
و در نماز جمعه انتقاد نسبتا ملایمی به وضعیت 
اقتصادی کشور داشت و گفت: »ما این گرانی ها 
را در دولت شهید رئیسی هم از همین تریبون 
اعلام کردیم چون برای ما حفظ نظام مهم است 
این گرانی ها به نظام ضربه می زنند.« تقریبا یکماه 
قبل نیز به موضوع جزایر سه گانه و تمامیت ارضی 
گر این چهره اصولگرا  ایران پرداخت. در حالی که ا
به سیاق قبل پیش می رفت در روز های اخیر 
بهانه های بسیاری برای سخنرانی های خبرساز 
و جنجال آفرین داشت؛ مثل تلاش دولت برای 
و  مجلس  در  حجاب  لایحه  فیلترینگ،  رفع 
کره با اروپا، اوضاع  وضعیت آن در کشور و یا مذا
کنون، اما شاهد سکوت عجیب  منطقه و... ا
احمد خاتمی هستیم. همین سکوت هم سبب 
افزایش گمانه زنی ها و رواج شایعات شده است. 
مهم ترین شایعه که در این خصوص مطرح شده 
و رسانه های فارسی زبان آن طرف آبی، روی آن 
مانور می دهند، اما برگرفته از سخنان یک چهره 
پیش تر اصولگرا است. مهدی نصیری، مدیر 
مسئول پیشین روزنامه کیهان که چند سالی 
است رویکرد سیاسی اش را عوض کرده، چندی 
گرایانه«  قبل در یک ویدیو به اصطلاح »افشا
مباحثی را درباره موضوع جانشینی مطرح کرده 
و گفته بود که سیدابراهیم رئیسی و احمد خاتمی 
ح شده،  با آنچه در جلسه مجلس خبرگان طر
مخالفت کرده اند! نصیری همچنین گفته بود: 
»وقتی در انتخابات بعدی، مجلس خبرگان 
جدید تشکیل شد، دو روز قبل از افتتاح مجلس 
جدید حادثه هلیکوپتر رئیسی رخ داد و بعد هم 
احمد خاتمی در هیات رئیسه مجلس جدید 
حضور پیدا نکرد«. شاید این ادعای نصیری کمتر 
گر  مورد توجه قرار می گرفت و شایعه ساز می شد ا
همین اخیرا عباس پالیزدار بعد از آن مصاحبه 
گرایانه با اسم بردن از برخی افراد،  جنجالی و افشا
نوعی به شایعات پیرامون مساله جانشینی دامن 
نمی زد. آنچه مهدی نصیری یا عباس پالیزدار 
گفته بودند صرفا ادعا بوده و سند و مدرکی برای 
آن وجود ندارد، اما به هرحال حساسیت ها درباره 
حذف احمد خاتمی و ربط آن به این ماجرا را 
افزایش داده است. آنچه غرویان درباره حضورش 
در شورای عالی حوزه های علمیه گفته نیز کمکی 
به رفع این شایعات نکرده است. مهم تر اینکه 
کنشی به این  خود احمد خاتمی نیز هیچ وا
کرده است!  حواشی نداشته و سکوت پیشه 
رویه ای که از این سخنران معمولا جنجال آفرین 

انتظار نمی رفت.
حذفازشورایعالیحوزه؟

 یکی از اعضای جامعه مدرسین که از افراد 
اضافه شده به این شورا در دوره جدید است  
با بیان اینکه این اشخاص اصلا در این دوره از 
انتخابات شورای عالی حوزه های علمیه کاندید 
نشده بودند، اظهار داشت: این حضرات آیات 
کید کرده بودند که قصدی برای  از ابتدا هم تا
شرکت در انتخابات این دوره از شورا ندارند. 
آیت ا... سیدمحمد غروی، در پاسخ به اینکه 
حضور وی در این دوره از انتخابات شورا با تکیه 
بر نظر شخصی بوده یا به توصیه مراجع تقلید و 
بزرگان قم، کاندید شده، گفت: برخی از اساتید 
و اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه قم به 
بنده پیشنهاد کردند که در این دوره شما کاندید 
شوید و با این موضوع نیز مخالفت نکنید.  عضو 
قم،  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  شاخص 
افزود: بنده هم با اینکه این اقدام برایم سخت 
بود اما قبول کردم و آقایان نیز به بنده رأی دادند 
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم درباره 
برنامه این شورایعالی در دوره جدید و مشخصا 
بعد از حاشیه سازی های برخی طلاب تندرو طی 
، اظهارداشت: باتوجه به اینکه  سال های اخیر
جلسات این شورا هنوز تشکیل نشده نمی توان 
به این سول پاسخ داد. باید منتظر تشکیل 

جلسات شورا باشیم.


